

တၢ်သံကွၢ်လၢအညီန့ၢ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်တၢ်တဖၣ်လၢ COVID-19တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါ

၁. ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအဂီၢ် အပူၤအိၣ်ထဲလဲၣ်?

COVID-19တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအံၤတဟ့ၣ်ဘၣ်အပူၤနီတစဲးဘၣ်.

၂. COVID-19တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအံၤမၤဆါယၤဒီး COVID-19သ့ၤနီ?

တသ့ၣ်ဘၣ်. COVID-19ကသံၣ်ဒီသဒါလၢတၢ်ဟ့ၣ်စိဟ့ၣ်ကမီၤဒီးဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးဖဲ ကီၢ်အမဲရကပူၤန့ၣ်တအိၣ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ဆါဃၢ်အမူလၢဒုးကဲထီၣ် COVID-19ဘၣ်. တၢ်အံၤအခိပညီမ့ၢ် COVID-19ကသံၣ်ဒီသဒါအံၤတမၤဆါန့ၢ်ဒီး COVID-19ဘၣ်.

ကသံၣ်ဒီသဒါအကလုာ်အဂၤတဖၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဒုးအိၣ်လၢတၢ်မၤဂ့ၤထီၣ်အီၤဒဲးလီၤ. ကသံၣ်ခဲလၢအံၤ န့ၣ်လိပနီၢ်ခိၣ်တြီဆါတၢ်မၤအကျိၤအကျဲလၢကသ့ၣ်ညါဒီးဒုးတၢ်ဆါဃၢ်လၢအဒုးကဲထီၣ် COVID-19န့ၣ်လီၤ. တဘျီတခါတၢ်အကျိၤအကျဲအံၤ ဒုးကဲထီၣ်တၢ်ဆါအပနီၣ်တဖၣ်, ဒ်သီးတၢ်လီၤကီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆါအပနီၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအညီန့ၢ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်တခါလၢနီၣ်ကစၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒီသဒါတၢ်ဆါ ဃၢ်လၢအဒုးကဲထီၣ် COVID-19န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤဒ်အညီန့ၢ်န့ၣ်ယံၤတဘျုးနွံလၢနီၣ်ကစၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဂံၢ်တြီဆါတၢ်ဆါ (တၢ်ဒီသဒါတၢ်ဆါဃၢ် လၢအဒုးကဲထီၣ် COVID-19)ဖဲတၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤအခိပညီမ့ၢ်ဝဲ ပုၤတဂၤဘၣ်ကူဘၣ်ကဲသ့ဝဲဒီးတၢ်ဆါဃၢ်လၢဒုးကဲထီၣ် COVID-19 တချုးတၢ်ဆဲးကသံၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါဝံၤအလီၢ်ခဲဒီးဆါဝဲသ့န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဝဲကသံၣ်ဒီသဒါအံၤတအိၣ်ဒီးတၢ်ဆါကတီၢ် လၢလၢပုၤပုၤလၢကဟ့ၣ်တၢ်ဒီသဒါအယိန့ၣ်လီၤ.

၃. ယမ့ၢ်အိၣ်ဟံၣ်စၢၤလၢ COVID-19 ဒီးကိညာ်ထီၣ်က့ၤန့ၣ်, ယကဘၣ်ဒီးန့ၢ်တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါဒီး COVID-19 ကသံၣ်ဒီသဒါနီ?

မ့ၢ်, နကြးဒီးန့ၢ်ကသံၣ်ဒီသဒါ ဖဲန့ၣ်အိၣ်ဟံၣ်စၢၤလၢ COVID-19ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤဒ်လဲၣ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်လၢ ပုၤလၢအသ့အဘၣ်တဖၣ်တသ့ၣ်ညါဒ်လၢနဘၣ်တၢ်ဒီသဒါန့ၣ်လၢတၢ်ဆါအသီတဘျီဖဲ နကိညာ်ထီၣ်က့ၤလၢ COVID-19, တၢ်အံၤကဲထီၣ်သးသ့-ဘၣ်ဆၣ်စ့ၤဝဲ-လၢနကဘၣ်ကူဘၣ်ကဲဒီးတၢ်ဆါဃၢ်လၢဒုးကဲထီၣ် COVID-19 အသီတဘျီန့ၣ်လီၤ. ကတီၢ်တၢ်ဒီးန့ၣ်ကသံၣ်သရၣ်ဖဲန့ၣ်တသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်လီၤဆဲးလၢနဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ယါဘျီမနုၤတမံၤလဲၣ် မ့တမ့ၢ် နမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်အဂၤလၢဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါလၢ COVID-19 အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

၄. COVID-19 ကသံၣ်ဒီသဒါအံၤကဆီတလဲကွံာ်ယ DNA မ့တမ့ၢ် ယစၢၤသ့ၣ်ဂံၢ်ထံး နီ?

တမ့ၢ်ဘၣ်. COVID-19 mRNA ကသံၣ်ဒီသဒါတဆီတလဲကွံာ် မ့တမ့ၢ် တမၤဘၣ်ထွဲလိာ်သးဒီးနစၢၤသ့ၣ် ဂံၢ်ထံးဒ်လဲၣ်ဂ့ၤဒ်လဲၣ်ဂ့ၤဘၣ်?

မှတမ့်တဒီ၊ COVID-19 mRNA ကသံဉ်ဒီသဒါမၤသကိးတၢ်ဒီးနီၢ်ကစၢ်အန့ၢ်ဆၢၣ်တၢ်ဒီသဒါလၢကဒုး အိၣ်ထီၣ်တၢ်ပူၤဖျဲးဒီး ဂံၢ်တြီဆၢတၢ်ဆါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၅. ယမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်လၢတဘၣ်လိာ်ဒီးသ့ၣ်ထံနးနးကလံာ်န့ၣ်, ယတကြၢဒီးန့ၢ်ကသံဉ်ဒီသဒါတမ့ၢ်ခါ? ခဲအံၤကသံဉ်ဒီသဒါအိၣ်သၢမံၤလၢ COVID-19အဂီၢ်, ခဲလၢတပုၣ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်, ရးဘၢၣ်အထူး မ့တမ့ၢ် တၢ်တြီတၢ်ဟးဂီၤကသံဉ်တဖၣ်ဘၣ်. ကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်အံၤတကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဖဲပုၤတဖၣ်လၢ အဒီးန့ၢ် ဝံၤအပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. FDA အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်, ဆိကမိၣ်ဝဲလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးလၢ ကဒီးန့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၆. COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤခဲအံၤ အဘျူးအိၣ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးထဲလဲၣ်? Moderna ဒီး Pfizer-BioNTech ကသံဉ်ဒီသဒါခံမံၤလၢနဲၣ်ဖျါဝဲလၢ ကဲဘျူး ၉၅ မျးကယၤလၢ တၢ်ဒီသဒါ COVID-19တၢ်ဆါန့ၣ်လီၤ. Johnson and Johnson ကသံဉ်ဒီသဒါ ကဲဘျူး ၆၆ မျးကယၤလၢတၢ်ဒီသဒါ COVID-19 တၢ်ဆါလီၤ. ကသံဉ်ခဲလၢအံၤကဲဘျူးလၢတၢ်ဒီသဒါ တၢ်ဆါလၢအနး, တၢ်ထီၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်, ဒီးတၢ်သံလၢ COVID-19 န့ၣ်လီၤ.

၇. ကသံဉ်အတၢ်ဒိဘၣ်လၢတၢ်ဒီးန့ၢ် COVID-19ကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်? ကသံဉ်အတၢ်ဒိဘၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလၢန့ၢ်ကစၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒီသဒါတၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကံးဒီးတၢ်ဆါဃၢ်န့ၣ်လီၤ. ကသံဉ်အတၢ်ဒိဘၣ်တနီၤလၢပုၤတဂၤကဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်မ့ၢ်ဝဲ - တၢ်လီၤကိာ်, တၢ်ဂီၢ်ထီၣ်, တၢ်လီၤဘျး, ခိၣ်ဆါ, ဒီးတၢ်ညိးထီၣ်တဖဲးလၢစုလီၤဖဲဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆဲးန့ၣ်လီၤ. ပုၤစုၤကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်ကသံဉ်အတၢ် ဒိဘၣ်နးနးကလံာ်လီၤ. မ့ၢ်လိာ်ဘၣ်န့ၣ်, နကဘၣ်အိၣ်ခိး ၁၅ မံးနးဖဲဒီးန့ၢ်တၢ်ဆဲးဝံၤ တချူးနဟးထီၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

၈. COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်အံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးလၢတၢ်ကဒီးန့ၢ်အီၤခါ? မ့ၢ်. COVID-19ကသံဉ်ဒီသဒါအဖျါၣ် ၇၆ ကကွၢ် ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤလၢတၢ်ပူၤဖျဲးအပူၤဆူ ကီၢ်အမဲရကၤ စးထီၣ်ဖဲလၢဒိၣ်စဲဘၢၣ် ၂၀၂၀ န့ၣ်လီၤ. တချူးလၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤဆူပုၤဆါတဖၣ်အခါ, COVID-19ကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်သမံထံအီၤဒီးပုၤမၤသကိးတၢ်လၢအကထိလၢအဆံလၢ တၢ်ကူစါယါဘျါအတၢ်မၤကွၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကသံဉ်ဒီသဒါအံၤအိၣ်ဒီး FDA စဲအ့ၣ်တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်လၢလီၤတံၢ် လီၤဆဲးလၢ တၢ်ပူၤဖျဲး, တၢ်တုၤလီၤတီၤလီၤ, တၢ်တုၤထူးထီၣ်တၢ်အကံၢ်အစီလၢလိာ်လၢကမၤစၢၤ ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူ တၢ်စူးကါလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤခွဲးယာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂၤအမဲာ်ညါ, စဲအ့ၣ်တၢ်ဃုသ့ၣ်ညါမၤလိတၢ်လၢ အဆိ ဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်လၢအချ့ဒီးတၢ်မၤလိလၢအဘၣ်ထွဲဒီးကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်ဘၣ်တၢ် အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤလံန့ၣ်လီၤ. အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်လၢတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါမၤလိ လၢနံၣ်တဖၣ်အပူၤခိဖျါပုၤစဲအ့ၣ်ဖိတဖၣ်လီၤ.

၉. ယမ့ၢ်ပုၤမူးစလ့ၣ်ဖိတဂၤလီၤ - ကသံဉ်ဒီသဒါတဖၣ်အံၤမ့ၢ် ဟၣ်လါ(halal)ခါ?

ပနန်လာအိန်ဒီးယီးညှော်တဖန် တပန်ယုာ်လာ Moderna, Pfizer-BioNTech, မ့တမ့ာ် Johnson and Johnson ကသိန်ဒီသဒါတဖန်အပူၤဘော်.

